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رئیس جمهوری در سفر اخیر خود به استان گلستان 
دستور اجرای طرح لایروبی کانال های خلیج گرگان را 
داد که به اعتقاد برخی کارشناسان با توجه به نوسانات 
طبیعی دریای خزر، این اقــدام نه تنها باعث احیای 
خلیج گرگان نمی شــود که حتی بیت المال را هم به 
هدر می دهد. اما عده ای دیگر از کارشناسان معتقدند، 
لایروبی کانال های خلیج گــرگان صرفا برای اجرای 
سایر برنامه های احیای این اکوسیستم، زمان می خرد. 
همه کارشناسان اما در یک نكته هم نظر هستند؛ اینكه 

»لایروبی به تنهایی مؤثر نیست.«
سیدابراهیم رئیسی در جریان سفر یک روزه به استان 
 گلستان با صدور دســتور لایروبی کانال های ورودی 
آب به خلیج گرگان گفت: »آب باید در خلیج گرگان 
جریان داشته باشد. مسئولان ملی و استانی باید بدون 
فوت وقت و به سرعت برای احیای خلیج گرگان اقدام 
کنند و نهایتا ظرف مدت ۱۰روز باید جلسه کارشناسی 
برای احیای این خلیج برگزار شود. چندین بار در زمینه 
توسعه و احیای خلیج گرگان مطالعات صورت گرفته 
اســت. امروز دیگر زمان کار و اجراست و هیچ تعللی 

پذیرفتنی نیست.«

مخالفانچهمیگویند؟
لایروبی خلیج گرگان بخشی از برنامه 5ساله ای است 
که سال گذشــته برای احیای تالاب میانكاله که در 
غرب این خلیج قرار دارد، به تصویب شــورای عالی 
تالاب ها رسید و قرار بود مرکز اقیانوس شناسی تا پایان 
تابستان همان سال محل تسهیل ارتباط آب با دریای 
خزر را مشخص کند. اما به اعتقاد برخی کارشناسان 
این کار فایده ای ندارد. محمدرضا فاطمی، متخصص 
اکوسیستم های آبی به همشهری می گوید: تصمیم به 
لایروبی خلیج گرگان تأثیر مقطعی دارد و بدون توجه 
به نوسانات دریای خزر است.  خزر مدام  رو به پسروی 
است و بر نخواهد گشت. از این جهت لایروبی ممكن 
است در کوتاه مدت جواب دهد، ولی به دلیل بالا بودن 
سطح خلیج و تالاب از سطح دریا این کار بیهوده است؛ 
مگر اینكه لایروبی برای پایین ماندن ســطح بستر 
تالاب، هرسال انجام شود که بسیار پرهزینه است و 

اکوسیستم را به هم می زند. دفع رسوبات بستر تالاب 
و خلیج موضوعی اســت که اکوسیستم دریا را برهم 
خواهد ریخت. در پهنه خشكی نیز جایی برای دپوی 
آن حجم از رســوبات وجود ندارد. او معتقد است که 
مطمئنا این تالاب خشک خواهد شد، ولی با آوردن 
آب مزارع پرورش میگو یا پساب کشاورزی، آنچنان 
که باعث نجات تالاب گمیشــان در استان گلستان 
شده، می توان پروفیل خاک بســتر تالاب را حتی با 
پساب کشاورزی مرطوب نگه داشــت و مانع از بروز 

پدیده گردوغبار شد.
محمدرضا فاطمی می گوید: بــا توجه به اینكه خاک 
بستر خلیج گرگان و تالاب میانكاله شور و قلیایی است، 
همچنین می توان با کاشت گیاهان بومی شورپسند 
)هالوفیل( بستر تالاب را پوشاند و باعث تثبیت خاک 
شد. هر راهكار دیگری جز این دو اشتباه خواهد بود. در 
همه جای خط ساحلی در شمال می توانیم با حفر زمین 
تالاب ایجاد کنیم، ولی این کار به هیچ عنوان پایداری 
اکولوژیک نخواهد داشت. وسعت خلیج گرگان به قدری 
زیاد است که تجهیزات، منابع مالی و دانش ما اجازه 
احیای این منطقه با این روش را نمی دهد. ورود صدها 
کامیون به منطقه، اکوسیستم و آرامش حیات وحش در 
این منطقه را برهم خواهد زد و این کار با توجه به کمبود 
اعتبارات بودجه ای، عملی نخواهد بود. لایروبی خلیج 
گرگان فقط به نفع پیمانكاران آن است و ثمره ای برای 

اکوسیستم ما نخواهد داشت.

نظرموافقانچیست؟
اما بــه اعتقاد احمــد لاهیجان زاده، معاون ســابق 
محیط زیســت دریایی و مســئول فعلــی پیگیری 
سیاســت های ابلاغی مقام معظم رهبــری این کار 
شدنی اســت. او در گفت وگو با همشهری می گوید: 
خلیج گرگان و تالاب میانكاله مجموعه ای هســتند 
که هم از دریا و هم از خشــكی متاثر می شوند. برای 
احیای این مجموعه طرح جامعی تعریف شده  است 
که شامل برنامه های مختلف برای کل حوضه آبخیز 
می شــود. آبخیزداری و آبخوان داری در بالادســت، 
احداث تصفیه خانه های شــهرهای اطراف، مدیریت 
آب رودخانه ها برای تامین حقابه، توسعه کشاورزی 
و شیلات پایدار و... از جمله این برنامه ها در 2استان 
گلســتان و مازندران اســت که تدوین و اعتبارات 
موردنیاز آن مشخص شده است. یكی از ده ها برنامه  
احیای 5ساله خلیج گرگان و تالاب میانكاله، لایروبی 
محل اتصال خلیج گرگان با دریای خزر است. نمی توان 
انتظار داشــت که لایروبی بدون برنامه های دیگر به 
نتیجه برسد و مشكلات تالاب برطرف شود. به دلیل 
پســروی دریا، اتصال تالاب با خزر به حداقل ممكن 
رسیده است. لایروبی فقط شــرایط گردش آب در 
تالاب را می تواند بهبود ببخشد و در نتیجه آن، کیفیت 
آب نیز به دلیل ورود اکسیژن و خودپالایی درون تالاب 
بهبود خواهد یافت. ایــن کار در کمیت آب چندان 

مؤثر نیست.

ماجرایمرگخلیجگرگان
تراز آب دریای خزر از 5سال قبل تاکنون 25سانتی متر 
افت کرده است. سرعت کاهش سطح تراز آب دریای 
خزر در سال2۰2۱ نســبت به سال2۰2۰ هم ۳برابر 
شده است؛ یعنی ۱2ســانتی متر افت سطح تراز رخ 
داد. لاهیجان زاده در این باره که آیا لایروبی نسبت به 
برنامه راه اندازی تصفیه خانه یا تامین حقابه در اولویت 
بوده، می گوید: سرعت پسروی دریا بسیار زیاد است و 
اگر این کار صورت نگیرد، تالاب به حوضچه ای تبدیل 
می شودکه تبخیر، به شدت آب را کم و شوری آن بیشتر 
از آب دریا مي شود؛ بنابراین لایروبی جزو پروژه های 
اولویت داری است که برای اجرایی شدن سایر برنامه ها 
فرصت ایجاد می کند. اجرایی شــدن این برنامه این 
سؤال را بین فعالان محیط زیست و کارشناسان ایجاد 
کرده است که آیا باز شدن آبراهه منجر به تخلیه سریع تر 
تالاب نخواهد شد؟ احمد لاهیجان زاده، معاون سابق 
محیط زیست دریایی در پاسخ به این ابهام می گوید: 
حدود 5سال پیش پیشنهاد لایروبی را مسئولان استان 
گلستان هم داده بودند و سؤال ما در تهران هم بود. اما 
تحقیقات جامع پژوهشگاه اقیانوس شناسی نشان داده 
است که آب، جریان ورودی و خروجی دارد و حفاری 
تا چه عمقی به اکوسیستم منطقه آسیب وارد نخواهد 
کرد. برای دفع لایه های باقیمانده روش های مورد تأیید 
کنوانسیون های بین المللی وجود دارد که به موقع در 

مورد آن تصمیم خواهیم گرفت.

زهرارفیعیگزارش
روزنامه نگار

لایروبی؛ چالش تازه برای خلیج گرگان
رئیس جمهوری دستور لایروبی سریع خلیج گرگان برای آبرسانی به این عرصه خشكیده را صادر کرد

 کارشناسان می گویند لایروبی خلیج گرگان تنها بخشی از برنامه احیای این پهنه آبی است

مجلسودولت7هزارمیلیاردتومان
بهوزارتمیراثفرهنگیکمککردند

معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دســتی از اختصاص 7 هزار میلیارد تومان برای حمایت 
از طرح های مختلف در حوزه فعالیت های این وزارتخانه توســط 

مجلس و دولت خبر داد و این رقم را بی سابقه خواند.
به گزارش وزارت میراث فرهنگی، سعید اوحدی در آیین تكریم 
و معارفه مدیران کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
استان بوشهر اعلام کرد: دولت و مجلس شورای اسلامی تسهیلاتی 
قابل توجه و ظرفیتی متناسب برای توسعه صنعت گردشگری، 

صنایع دستی و میراث فرهنگی تأمین کرده اند.
به گفته این مقام مسئول در وزارت میراث فرهنگی، از این میزان ۳ 
هزار میلیارد تومان مربوط به تبصره ۱۸ قانون بودجه سال ۱۴۰۰ 
اســت که این ظرفیت مناســب با همت دولت و مجلس شورای 

اسلامی برای حمایت و پشتیبانی از این صنعت فراهم شده است.
اوحدی گفت: در زمان حاضر وزارت میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری در حوزه جذب منابع تبصره ۱۸ موفقیت خوبی کسب 
کرده است. معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت میراث فرهنگی 
افزود: هفته گذشته برای پشتیبانی از بخش خصوصی مهم ترین و 
بزرگ ترین تفاهمنامه در طول تاریخ این حوزه با صندوق توسعه 
ملی منعقد شد. براساس این تفاهمنامه ۴ هزار میلیارد تومان برای 
طرح های گردشگری، صنایع دستی و میراث فرهنگی تخصیص 
می یابد که 2 هزار میلیارد تومان آن از صندوق توسعه ملی و مابقی 

از سوی بانک های عامل تأمین می شود.
به گفته اوحدی، منابع اعتباری تامین شده از صندوق توسعه ملی از 

سال ۱۴۰۱ در اختیار بخش خصوصی قرار می گیرد.
وی گفت: با امضای این تفاهمنامه مقرر شــد صندوق و بانک ها 
به صورت تلفیقی هر کدام 5۰درصد اعتبار را پرداخت کنند که در 

مجموع 2هزار میلیارد تومان اعتبار خواهد بود.
اوحدی افزود: رقم 2هزار میلیارد تومان یادشــده، ۴ برابر اعتبار 
درنظر گرفته شده از سوی صندوق برای حوزه گردشگری در سال 

۱۴۰۱ نسبت به امسال خواهد بود.
وی ادامه  داد: صندوق توسعه ملی از سال ۱۳۹۴ در مجموع ۴۸هزار 
میلیارد تومان اعتبار برای ۳2۰طــرح پرداخت کرده و 5۶درصد 
این مبلغ جذب شده است.  معاون توسعه و مدیریت منابع وزارت 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری گفت: تفاهمنامه امضا 
شده پشتوانه خوبی برای 7۰۰طرح نیمه تمام است که در شرایط 
کرونایی متوقف شده است. وی اظهار داشت: مقرر شده با امضای 
این تفاهمنامه به پروژه هایی که تا قبل از سال ۹۹ تسهیلات دریافت 
کردند اما به دلیل گران شدن اقلام موفق به اتمام طرح نشدند، تا 

سقف 7۰درصد تسهیلات مصوب وام پرداخت شود.
معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشگری گفت: پس از 2سال مقابله همه جانبه با همكاری مردم 
در برابر کرونا امید می رود عید نوروز خوبی در انتظار مردم باشد که 

در این راستا رعایت دستورالعمل های بهداشتی ضروری است.

سمیه رفیعی
رئیس فراکسیون محیط زیست 

محیط زیســت بــه مثابه اکوسیســتم، 
چرخه ای از عوامل در هم تنیده اســت 
که یک تصمیم اشتباه اثر سوء خود را 
بــر کل آن می گــذارد. انتظــار می رفت 
مراجــع تخصصی و  ســازمان حفاظت 
محیط زیست پیش از هرتصمیمِ مقام 
اجرایی دولت، نظر کارشناسی خود را 

درباره آشوراده ارائه می کردند.

علی سلاجقه
رئیس سازمان حفاظت 

محیط زیست
خسارت صنایع آلاینده به محیط زیست 
توسط ســازمان حفاظت محیط زیست 
محاســبه و مطالبــه می شــود. ارزیابــی 
تــوان اکوسیســتم و ارزشــیابی منابــع 
نیــز در دســتور کار ســازمان حفاظــت 
محیط زیســت اســت. طرح هــای فاقــد 

ارزیابی نیز نباید تامین اعتبار شوند. 

نقل قول خبر

اســتان کشــور بــا تشــدید فعالیــت 
ســامانه بارشــی از امــروز بــا بــارش 
بــاران و بــرف در ارتفاعــات، وزش 
بــاد شــدید، رعدوبــرق و در مناطــق 
مستعد ریزش تگرگ مواجه خواهند 
شــد و 15اســتان بــه اعــلام ســازمان 
هواشناســی امــروز و فردا با تشــدید 
وزش بــاد نســبتا شــدید مســتعد 

هجوم گردوخاک هستند.
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قطعه فسیل و کانی توسط 2کارشناس 
و همراهــی  زمین شناســی  ســازمان 
کارشناســان در ژئوپــارک ارس کشــف 
شــد. یوســف داداش زاده، معــاون 
فرهنگــی و اجتماعی منطقــه آزاد ارس 
در این بــاره گفت: آثار شناســایی شــده 
از دوره هــای کربنیفــر و دوونیــن اســت 
کــه از دوره هــای زمین شناســی ماقبــل 
دوره پرمیــن بــا قدمــت ۴۰۰میلیــون 

سال هستند.
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